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جدول نرخ سکه و ارز

قیمت خودرو های داخلی
قیمت خودرو بازارقیمت خودرو کارخانهنوع خودروردیف

39/800/00054/700/000پراید 1111
37/381/00049/700/000پراید 2131
40/330/00055/400/000پراید 3151
155/000/000205/800/000چانگان4
43/460,00061/800/000تیبا صندوق دار5
55/960/00065/000/000ساینا دنده ای6
63/158/00079/000/000پژو 7405
8SLX 67/998/00092/800/000پژو
65/578/00097/500/000پژو 405 دوگانه سوز9
78/338/000104/000/000پژو پارس10
--پژو پارس TU5 کلاس 1113
67/283/00093/300/000پژو 206 تیپ 122
83/690/000115/000/000پژو 206 تیپ 135
80/303/000115/500/000قیمت پژو V8 206 صندوقدار14
15)LX( 66/770/00085/200/000سمند ال ایکس
16EF7 69/773/00097/400/000سمند
17EF7 124/000/000-سمند دوگانه سوز کلاس
83/623/000123/000/000دنا18
166/000/000-تندر پلاس دنده19
96/730/000138/500/000پژو 207 دنده ای20
273/000/000423/000/000مزدا213
22H30  -163,000,000
--استپ وی23
173/000/000- 207 اتوماتیک24
114/994/000380/000/000پژو2008 25
67/203/00091/400/000رانا26

قیمت )به تومان(نوع سکه
4/557/000سکه تمام طرح جدید
4/556/000سکه تمام طرح قدیم

2/352/000نیم سکه
1/453/000ربع سکه
912/000گرمی

464/500هرگرم طلای 18 عیار
نوع ارز

12/985دلار
14/262یورو
17/152پوند

2/232لیر ترکیه
3/631درهم امارات
11/600دینار عراق

معامله در بورس چگونه انجام می شود؟
قسمت سی و دوم
مفهوم چهل و دوم: نحوه انجام معاملات در بورس

انجــام معاملات در بــورس اوراق بهادار تهــران از طریق 
کارگزاران انجام می شــود. این کارگزاران که در انجام معاملات 
نقش نماینده خریدار و یا فروشنده را ایفا می کنند، دارای مجوز 

کارگزاری از سازمان و عضو بورس هستند.
همه کارگــزاران موظف به انجام وظایف خود در چارچوب 
قوانین و مقررات موجود هســتند و سرمایه گذار می تواند برای 
معامــلات اوراق بهادار، کارگزار خود را با توجه به معیارهایی از 
قبیل انجام به موقع ســفارش، دادوستد سهام با مناسب ترین 

قیمت و نحوه ارائه خدمات جانبی انتخاب نماید.
پس از دریافت سفارش خرید یا فروش، کارگزار سفارش های 

دریافتی را با حفظ نوبت وارد سامانه معاملات می کند.
اولویت بندی درخواست ها در صف تقاضای خرید )فروش( 
سهام ابتدا براساس قیمت های پیشنهادی خرید )فروش( صورت 
می گیرد و از بالاترین )پایین ترین( تا پایین ترین )بالاترین( قیمت 
اولویت بندی می شــوند. به عبارت دیگر در صف تقاضای خرید 
)فروش( سهام، اولویت با سفارش هایی است که قیمت پیشنهادی 

بالاتری)پایین تری( دارند.
در صورتی که قیمت های پیشنهادی خرید )فروش( در دو یا 
چند سفارش یکسان باشند صف تقاضا )عرضه( براساس زمان 
ورود ســفارش خرید )فروش( به سامانه معاملات اولویت بندی 
می شود و سفارشــی که زودتر از دیگر سفارش ها وارد سامانه 

معاملات شده باشد از اولویت برخوردار است.
در ســامانه معاملات صف تقاضا و ســفارش های خرید در 
مقابــل صف عرضه یا ســفارش های فروش قــرار می گیرد و 
در صورتی که قیمت پیشــنهادی خرید و قیمت پیشــنهادی 
فروش برابر شــوند، معامله به طور خودکار توســط سیســتم 
 رایانه ای انجام می شــود و ســفارش ها از صف عرضه و تقاضا 

حذف می شوند.

شرکت توانیر در خصوص شایعات مطرح شده درباره 
طرح حذف قبوض کاغذی برق در فضای مجازی اعلام 
کرد: هیچ گونه تغییری در نحوه محاسبه قیمت برق رخ 

نداده است.
این شرکت نوشــته است، پیرو طرح حذف قبوض کاغذی 
برق که پس از اطلاع رسانی های گسترده توسط مجموعه صنعت 
برق از ابتدای مهرماه ســال جاری به اجرا درآمد، ضمن تشکر 
از مشارکت همه هموطنان گرامی در این طرح ملی، به اطلاع 
می رساند که در این طرح صرفا قبوض کاغذی برق حذف شده 
و هیچ گونه تغییری در نحوه محاســبه قیمت برق رخ نداده و 
اقلام عوارض و آبونمان کماکان براســاس مبلغ صورتحســاب 
و تعــداد روزهای دوره قرائت محاســبه می شــود و کاهش یا 
 افزایــش طول دوره قرائت، اثری در افزایش بهای برق مصرفی 

نخواهد داشت.
از این رو با عنایت به انتشار برخی شایعات در فضای مجازی و 
با وجود پاســخگویی و تکذیب این شــایعات در مصاحبه های 
مســئولان محترم صنعت برق، موارد ذیل مجددا و به منظور 

رفع هرگونه ابهام اعلام می شود:
1( براســاس طرح حذف قبوض کاغذی برق، قرائت کنتور 
همانند گذشــته توســط ماموران قرائت انجام می شود و صرفا 
قبوض کاغذی برق حذف شده است و صورتحساب برق مصرفی 
از طریق پیامک به شــماره تلفن همراه  اعلام شــده از سوی 
مشترکان که در سیستم های شــرکت های توزیع نیروی برق 

ثبت شده است، به اطلاع مشترکان می رسد.
2( مشــترکان گرامی به منظور مشــاهده قبض برق خود 
می توانند با مراجعه به پایگاه های اینترنتی شــرکت های توزیع 
نیروی برق استان متبوع، نسبت به مشاهده تصویر قبوض برق 
خود که عینا همانند قبوض کاغذی پیشین بوده و امکان چاپ و 
مقایسه با ارقام و صورت حساب های گذشته را دارد، اقدام کنند.
3( نرخ برق براساس مصوبه هیئت وزیران از اردیبهشت ماه 
ســال جاری صرفا به میزان هفت درصد برای عموم مشترکان 

افزایش داشته است.
همچنیــن به منظــور حفظ حقوق عامه مــردم و به ویژه 
مشــترکانی که برق را بهینه مصرف می کنند،  تنها مشترکان 
پرمصرف برق 16 درصد نیز مشمول افزایش قیمت برق می شوند 
که این میزان صرفا و صرفا شامل مشترکانی می شود که بیش 
از الگوهای تعیین شــده مصرف می کنند )خاطرنشان می شود 
حدود 15 درصد از مشترکان در رده پرمصرف ها قرار می گیرند(. 
همچنین یادآور می شود که الگوی مصرف در کلیه مناطق در 

ماه های غیرگرم 200 کیلووات ساعت است.

رئیس بنیاد مستضعفان با انتشار فیش حقوقی اش 
تاکید کرد دیگر حقوق های نجومی در این بنیاد وجود 

ندارد.
ســید پرویزفتاح دیروز در نخســتین نشست رسانه ای 
خود در مقام ریاســت بنیاد مستضعفان و در پاسخ به سوال 
خبرنگار اقتصادی کیهان  درباره وضعیت حقوق های نجومی 
در این بنیاد گفت: پس از پیگیری های مکرر و متعدد صورت 
گرفته توسط دستگاه های متولی مختلف در حال حاضر هیچ 
پرونده ای در خصوص حقوق های نجومی در بنیاد مستضعفان 
وجود ندارد و در این زمینه بررسی های بسیاری صورت گرفته 
و هم اکنون حقوق هایی که بنیاد مستضعفان می دهد باید کف 

حقوق هایی باشد که جاهای دیگر می دهند.
وی همچنین در خصوص حقوق و دســتمزد خود این 
گونه توضیح داد که من از جای دیگری به بنیاد آمده ام و از 
آنجا مأمور شــده ام و تاکنون و حتی در زمانی که در دولت 
احمدی نژاد وزیر بودم حقوقی دریافت نکردم و از جایی که 
مأمور بوده ام حقوق داشته ام. رئیس بنیاد مستضعفان با نشان 
دادن فیش حقوقی خود به اصحاب رسانه افزود: من حقوق 
هشــت میلیون و ۴00 هزار تومانی را در ماهی که گذشت 
به صورت ناخالص دریافت کردم که با کســر یک میلیون و 
600 هزار تومان از حقوقم خالص دریافتی ام شش میلیون 
و ۸20 هزار تومان بوده است. خبرنگار کیهان همچنین در 
قالب ســوال دیگری خطاب به فتاح گفت: با توجه به اینکه 
شما از کمیته امداد به بنیاد آمده اید لذا مددجویان کمیته 
امداد چشم امید به یاری بنیاد دارند آیا در این راستا اقدامی 
در دستور کار دارید؟ فتاح در پاسخ به این سوال با بیان اینکه 
اینجانب کماکان عضو هیئت امنای کمیته امداد هســتم، 
گفــت: طی هماهنگی با رئیس کمیته امداد برخی کارهای 
محرومیت زدایی را از طریق بنیاد علوی انجام می دهیم  ضمن 
اینکه قرار است در این باره در بهمن ماه  امسال توافق نامه ای 
با ریاســت کمیته امداد امضاء می کنیم که در زمان خودش 
رسانه ای خواهد شد. رئیس بنیاد مستضعفان همچنین در 
ادامه این نشســت اظهار کــرد: فروش کل بنیاد در ۹ ماهه 
امسال 26 هزار میلیارد تومان بوده است و این نشان می دهد 
که از برنامه ها جلوتر بوده ایم. امیدوارم در ابتدای سال آینده 
تولید و فروش ما از 35 هزار میلیارد تومان گذشته باشد که 
رکورد بسیار خوبی است. وی افزود: 1۷۴ شرکت ثبت شده 

داریم که 16۹ شرکت آن فعال و مابقی غیرفعال یا اصطلاحا 
کاغذی هستند همچنین مجمع سال۹۷ تمامی 16۹شرکت 
را برگزار کردیم که از این تعداد 36 شــرکت زیان ده بودند 
که کاملًا شــفاف اعلام می کنیم و دلیل زیان اغلب آنها هم 
نوســانات نرخ ارز بود. اما در۹ ماه ســال جاری بسیاری از 
شرکت ها از زیان خارج شدند و ان شاالله در پایان امسال همه 
شرکت ها از زیان دهی خارج شوند. رئیس بنیاد مستضعفان در 
ادامه  با بیان اینکه حدود 5۴00 میلیارد سود دهی این نهاد 
بدون احتســاب مالیات بوده است، ادامه داد: در سال جاری 
تا کنون 6۷0 میلیارد تومان مالیات پرداخت کردیم که فکر 
کنم تا پایان ســال به هزار میلیارد تومان برسد. برای سال 
۹6 هم تســویه مالیاتی گرفتیم چرا که همه شرکت های ما 
موظف به پرداخت مالیات هستند و در تمام سنوات گذشته 
پرداخت شده است و این نکته که بعضاً منتشر می شود که 

شرکت های ما مالیات نمی دهند، صحت ندارد.
فتاح اضافه کرد: در سال آینده هم آقای نوبخت 1600 
میلیارد تومان مالیات برای بنیاد مستضعفان تعیین کرده اند 

که البته باید این مسئله را بررسی کنیم.
اتمام کل پروژه های بنیاد تا سال آینده

وی سپس با بیان اینکه تمام پروژه های بنیاد مستضعفان 
تا پایان سال آینده به اتمام می رسد به آزادراه تهران- شمال 
به عنوان بزرگترین پروژه این بنیاد اشاره کرد و گفت: قطعه 
اول آزادراه تهران- شــمال در بهمن ماه افتتاح می شــود و 

پلاســکو نیز تا نیمه سال آینده ساخته شده و تحویل داده 
می شود و امیدواریم تا سال آینده هیچ پروژه باقی مانده ای 

نداشته باشیم.  
با افتخار ارز جهانگیری نگرفتیم

رئیس بنیاد مســتضعفان تصریح کرد: با افتخار اعلام 
می کنم که هیــچ کدام از بخش هــا و زیربخش های بنیاد 
مستضعفان از ارز ۴200 تومانی استفاده نکردند که به عنوان 

ارز جهانگیری معروف شد.
فتاح ادامه داد: این مسئله را هم با افتخار اعلام می کنم 
که بنیاد مستضعفان به هیچ وجه در بازار سکه و ارز ورودی 
نداشــته است و می توان با افتخار اعلام کرد که هیچ نقشی 
در اختلالات و نوسانات بازار ارز و سکه نداشته ایم. اگر کسی 
از این دو مورد ســند و مدرکی دارد بــا صدای بلند آن را 
اعلام کند. رئیس بنیاد مستضعفان همچنین گفت: در طی 
جلساتی که با رئیس قوه قضائیه داشتیم شعبه ویژه ای برای 
پیگیری پرونده های املاک بنیاد معرفی شد و تا کنون بیش 
از 1100 پرونــده املاک در قوه قضائیه رفتند که هر کدام 

که قوه قضائیه صلاح ببیند اعلام می کنند. 
فتاح همچنین در پاســخ به سوال ایسنا درباره آخرین 
وضعیت پلاســکو و اختلافات زیادی که با شهرداری تهران 
وجــود دارد، گفت: پلاســکو با ســرعت و بــا هزینه بنیاد 
مســتضعفان در حال ساخت اســت و هیچ مشکلی از بابت 
پولی و مالی نداریم اما برخی ادعا می کنند که ما باید عوارض 

پرداخت کنیم در حالی که عوارض ما باید از محلی باشد که از 
آن سود می کنیم، این در حالی است که نه تنها هیچ سودی 
در پلاســکو برای ما قابل تصور نیست بلکه از نظر حقوقی 
ما نباید پلاســکو را بسازیم اما با توجه به اینکه بسیاری از 
کسبه آنجا بیکار شده اند و دارایی شان سوخته است پلاسکو 

52 ساله فرسوده را نو نوار خواهیم کرد.
رئیس بنیاد مستضعفان با تأکید بر اینکه ما می توانیم 
تحریم ها را درهم بشکنیم گفت: تحریم ها هیچ اثر منفی در 
فعالیت های بنیاد نداشته است وهیچ مشکلی از نظر فنی در 
پروژه های اقتصادی مان نداریم چرا که یکی از پیچیده ترین 
پروژه ها در این زمینه فولاد کاوه است که با خوداتکایی کامل 
در حال پیشرفت است و سال آینده با توانمندی متخصصان 

ایرانی به بهره برداری می رسد.
مال سازی در بنیاد ادامه نخواهد داشت

فتاح تصریح کرد:  دیگر نمی خواهیم پروژه های مال سازی 
و برج هــای تجاری را در بنیاد ادامه دهیم و به جای آن در 
پروژه های جدید مسکن مشارکت می کنیم که بر این اساس 
با بنیاد مسکن و دولت مذاکرات مناسبی داشتیم و قرار شد 
تا در مناطق محروم مسکن سازی را انجام دهیم. استراتژی 
ما ساخت مسکن برای مناطق محروم است که در این زمینه 

با دولتمردان به توافقاتی رسیده ایم.
کاندیدای ریاست جمهوری 1400 نمی شوم

فتاح در پاســخ به سوال خبرنگاری مبنی بر این که آیا 
قصد حضور و کاندیداتوری در انتخابات 1۴00 را دارید گفت: 
قصدی برای حضور در انتخابات 1۴00 به عنوان کاندیدای 
ریاست جمهوری را ندارم و با قدرت وظیفه خود را در بنیاد 
مستضعفان ادامه خواهم داد. اگر به سفرهای استانی می روم 
برای پیدا کردن مشــکلات مردم و مناطق محروم است که 

جزو وظایف من در بنیاد مستضعفان محسوب می شود.
رئیس بنیاد مستضعفان تصریح کرد: این بنیاد به هیچ 
وجه نمی خواهد رقیب بخش خصوصی یا دولت باشــد و در 
همین راستا همواره به دولت اعلام کرده ایم که در کنار آنها 
خواهیم بود و این مسئله را درجلسات متعدد با رئیس جمهور 
و دیگر دولتمردان اعلام کرده ایم همچنین به بخش خصوصی 
بارها گفته ایم که نمی خواهیم رقیب آنها باشــیم و در این 
زمینه همه پروژه های کوچک را واگذار خواهیم کرد چرا که 

می خواهیم در پروژه های کلان سرمایه گذاری کنیم.

سخنگوی کمیسیون تلفیق درباره لایحه بودجه سال آینده 
اعلام کرد: بودجه جاری دولت را کم نکرده اند!

هادی قوامی در گفت وگو با خبرگزاری فارس در پاسخ به پرسشی 
درباره وضعیت بودجه عمرانی سال آینده، با بیان اظهاراتی نامربوط، به 
حاشیه سازی پرداخت و گفت: بودجه عمرانی سال آینده رشد چندانی 
نداشــته به خاطر اینکه دولت نتوانست بودجه نهادهای مذهبی را کم 
کند. بنابراین بودجه عمرانی برای سال آینده پیشرفتی نداشته است!

وی در مورد اینکه آیا دولت توانست بودجه جاری خود را کم کند، 
اذعان کرد: بودجه جاری دولت را هم کم نکرده اند!

سخنگوی کمیسیون تلفیق همچنین در مورد اینکه آیا صادرات یک 
میلیون بشــکه نفت در روز در لایحه بودجه به واقعیت نزدیک است؟ 
گفت: نه این گونه نیست، بلکه روی این مسئله کار می شود و امیدواریم 
سال آینده به یک میلیون بشکه نفت در روز برسیم. الان حدود 300 
هزار بشــکه نفت در روز ]صادرات داریم[ گشایش هایی ایجاد شود و 
یک مراوداتی با اروپا داریم که ان شاءالله صادرات نفت به یک میلیون 

بشکه در روز برسد.
قوامی در مورد اینکه اداره کشــور با ان شــاءالله و ماشاءالله میسر 
نمی شود و باید برای بودجه عملکرد سال جاری را در نظر بگیرند، به 
جای ارائه پاسخ های کارشناسی، به کلی گویی پرداخت و اظهار داشت: 
دیگر ۴0 ســال است که با ان شاءالله و ماشــاءالله اداره شده از این به 

بعد هم می شود!
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امکان تحقق ندارد
عضو دیگر کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی نیز درباره لایحه 
بودجه ۹۹ گفت: من بــا تصویب کلیات این لایحه مخالفت می کنم. 
دلیلش هم این اســت که زندگی محرومین را ســخت تر می کند زیرا 
پیش بینی های درآمدی که دولت در بودجه آورده، اینها پیش بینی هایی 
است که امکان تحقق ندارد. لذا وقتی بودجه را غیرواقعی بسته شود با 
کسری بودجه مواجه می شویم و کسری بودجه هم تورم ایجاد می کند.
رضا شیران خراسانی با تاکید بر اینکه این لایحه بودجه برای شرایط 
بســیار بهتری بسته شده است، افزود: این لایحه برای وضعیت فعلی 

کشور که در تحریم ها و جنگ اقتصادی هستیم، تنظیم نشده است.
وی بــا تاکید بر اینکه اصلاحات ســاختاری بودجه هم جایگاهی 
در لایحه بودجه ۹۹ نــدارد، تصریح کرد: این لایحه بخصوص بخش 
درآمدهای دولت خیلی واقع بینانه نیست و این باعث می شود که قطعاً 
به مشکل بخوریم. من به کلیات لایحه بودجه ۹۹ رای منفی می دهم.
در همین رابطه ســید امیر ســیاح کارشــناس اقتصادی درباره 
لایحه بودجه ســال آینده توضیح داد: رقم صــادرات نفت در بودجه 
۹۹ واقعــی نیســت و عجیب اســت که دولــت اصــرار دارد بگوید 
می توانم یک میلیون بشــکه نفت صادر کنم. درحالی که خودشــان 
می دانند بیشــتر از 300 هزار بشــکه نفت نمی توانند بفروشند. الان 
 بهتریــن زمان برای رهایی از خام فروشــی نفــت و درآمدهای نفتی 

در بودجه دولت است.

هیئت مدیره شرکت هواپیماسازی بوئینگ آمریکا به دلیل 
عدم توانایی مدیرعامل کنونی این شرکت در حل بحران مربوط به 
سقوط دو فروند هواپیمای بوئینگ 737 مکس، وی را اخراج کرد.
به گزارش راشــاتودی، هیئت مدیره شرکت هواپیماسازی بوئینگ 
آمریکا شب گذشته رســما اعلام کرد که دنیس مولنبرگ، مدیرعامل 
کنونی این شرکت، را به دلیل عدم توانایی در رفع بحران ناشی از سقوط 
دو فروند هواپیمای بوئینگ ۷3۷ مکس و تبعات آن از کار برکنار کرد.

در دو سانحه مربوط به سقوط هواپیماهای بوئینگ ۷3۷ مکس در 
اندونــزی و اتیوپی مجموعا 3۴6 نفر جان خود را از دســت دادند. قرار 
است دیوید کالهون جای مولنبرگ را به عنوان مدیرعامل بوئینگ بگیرد.

بیانیه بوئینگ حاکی از آن است که کالهون در روز 13 ژانویه رسما 
هدایت بوئینگ را به دست خواهد گرفت.

بوئینگ اعلام کرده است:  این جابجایی برای بازگرداندن اعتماد به 
این شرکت لازم بود چرا که این هواپیماسازی آمریکایی در تلاش است 
تا اعتماد ســرمایه گذاران، مشتریان و نهادهای هوانوردی بین المللی را 

مجددا به دست آورد.
این شرکت هواپیماســازی در بیانیه خود افزوده است: با مدیریت 
جدید در این شــرکت بوئینگ مجددا به تعهد خود بر شفافیت کامل 
شــامل مکاتبات فعال و مؤثر با سازمان هوانوردی فدرال آمریکا، دیگر 

سازمان های هوانوردی در جهان، و مشتریان صحه خواهد گذاشت.
از ماه مارس سال جاری به دلیل سوانح مذکور پرواز تمام هواپیماهای 
بوئینگ ۷3۷ در سراســر جهان ممنوع شــده و تــلاش بوئینگ برای 
بازگرداندن این هواپیماها به چرخه پروازی تاکنون با شکســت مواجه 

شده است.
گفتنی اســت، در 2۹ اکتبر 201۸ )هفتم آبان 13۹۷(، یک فروند 
هواپیمای ۷3۷ مکس ۸ با کد رجیستر PK-LQP متعلق به شرکت لاین 
ایر در دریای جاوه اندونزی ســقوط کرد و تمامی 1۸۹ سرنشــین این 
هواپیما که یک پرواز داخلی بود در این حادثه جان باختند. هواپیمای 
حادثه دیده تنها دو ماه بود که در خطوط هوایی لاین ایر جاکارتا پرواز 

می کرد.]۸[
در 10 مارس 201۹ )1۹ اســفند 13۹۷( دومین هواپیمای ۷3۷ 
مکس ۸ متعلق به خطوط هوایی اتیوپی که به مقصد نایروبی پرواز کرده 
بود، دچار ســانحه شد و تمامی 15۷ سرنشین آن )از سی و سه ملیت 

مختلف( جان باختند. 
پس از دو حادثه  اندونزی و اتیوپی، تمام کشــورها اســتفاده  از این 
هواپیما را ممنوع کردند. همچنین ترامپ؛ رئیس جمهوری ایالات متحده 
آمریکا ، بعد از حادثه  هواپیمای اتیوپی و در پی اعتراضات گسترده و تحت 
فشــار کنگره آمریکا، دستور تعلیق کلیه پروازهای این مدل از بوئینگ 
تا زمان روشــن  شدن دلیل حوادث را در آمریکا صادر کرد. در پی این 
حوادث، سازمان هواپیمایی کشوری ایران نیز عبور تمام هواپیماهای این 

مدل را از آسمان ایران ممنوع اعلام کرد. 
کشــورهای غربی به ویــژه آمریکا در عملــی جنایتکارانه همواره 
محصولات جدید خود را بر روی مردم دیگر کشورها آزمایش می کنند 
و پــس از رفع نواقص، در کشــورهای خــود اجازه اســتفاده از آن را 
 می دهند. این مســئله به مرگ میلیون ها نفر در طول 200 سال اخیر 

منجر شده است.

معاون اسبق وزیر صنعت با انتقاد از حمایت دولت 
از خودروســازان انحصارگر، سیاست صحیح را در 
حمایت از قطعه سازان کارآمد بخش خصوصی دانست.
امیررضا واعظی آشــتیانی در مصاحبــه با خبرگزاری 
تسنیم؛ سیاست خودرویی کشور را نارسا، ناکارآمد و باعث 
از بین رفتن رفاه اجتماعی دانست و افزود: بررسی کارشناسانه 
صنعت خودرو کشور نشان می دهد که ایران نه تولیدکننده 
خودرو شده و نه حتی مونتاژکار خوبی است، بنابراین باید از 
مدیران صنعتی کشور پرسید که دقیقا از چه الگوی سیاستی 
پیروی می کنید که صنعت خودروی کشور را به این حال و 
روز انداخته اید. معاون اسبق وزیر صنعت گفت: شخصی که در 
دولت فعلی مقام عالی دارد در سال ۸1 که یک برند بی اهمیت 
را با یک مدل که بیشتر به کالسکه شبیه است تا خودرو به 
ایــران آورده بود، از برنامه ریزی برای صادرات این محصول 

عقب مانده در پنج سال بعد صحبت می کرد، در حالی که هر 
کارشناس معمولی در کشور به خوبی می داند که بازار خودرو 
جای این شــوخی ها نیست و فضای رقابتی سنگین در بازار 
خودرو به گونه ای است که بهترین خودروسازان بین المللی هم 

نمی توانند پنج سال یک مدل را عینا تولید کنند.
واعظی آشتیانی با اشاره به ظرفیت های صنعتی کشور 
افزود: قطعه ســازان ایرانی که در عمل نشان داده اند بسیار 
موفق تر از دو شرکت انحصارگر اصلی عمل می کنند باید برای 
مطالباتشان بجنگند، اما به دو خودروسازی که باعث ایجاد 
نارضایتی اجتماعی در مردم شده اند از منابع بانک مرکزی دو 
هزار و 500 میلیارد تومان وام داده می شود تا مانند هزاران 
میلیارد تومان حمایت قبلی خرج سوءمدیریت خود کنند، 
اما تولیدکنندگان واقعی باید وام با بهره 2۸ درصد دریافت 
کنند تا با آن وام های قبلی خود را صاف کنند و بتوانند چند 

صباح بحران را به عقب بیندازند.
واعظی آشــتیانی تاکید کرد: اگر مسئولانی که مدیران 
نالایــق را در دهه های گذشــته منصــب داده اند به خاطر 
انتصاباتشــان احضار و محاکمه شــوند، راه ادامه مســیر 
خســارت بار کنونی بسته خواهد شد و می توان امیدوار بود 
که این صنعت پایه ای که گاه تا چهار درصد از تولید ناخالص 

داخلی کشور را در بر گرفته است سروسامان یابد.
افزایش تولید خودروسازان

نتیجه همت قطعه سازان
دبیر انجمن قطعه ســازان هم در گفت وگو با ایســنا، با 
بیان اینکه کاهش و جمع شــدن خودروهای کف پارکینگ 
خودروســازان که با کسری روبه رو بودند، عملا ماحصل کار 
صنعت قطعه ســازی بوده است، اظهار کرد: اگر قطعه سازان 
آســتین همت بالا نمی زدند، این خودروها جمع نمی شد. 

اینکه برخی می گویند که صنعت قطعه ســازی در کماست، 
واقعاً برای ما تعجب آور است که چه کمایی است که تا این 
حد توانسته به خودروسازان کمک کند. در کما نیستیم اما 
مشکلات فراوانی داریم که ما را به کما نزدیک کرده است.

مازیار بیگلو ادامه داد: در حال حاضر هر دو خودروساز 
بزرگ روزانه بیش از دو هزار دستگاه خودرو تولید می کنند 
که نشان می دهد نمی گویم به روزهای اوج تولید، اما حداقل 
به روزهای دو سال گذشته و قبل از تحریم ها برگشته ایم و 
اکنون با کمک قطعه سازان آن حجم تولید روزانه خودروسازان 
اتفاق می افتد؛ اما نکته اینجاست که این دو هزار خودرو در 
روز به عبارتی یعنی نیاز به نقدینگی؛ اما این نقدینگی تاکنون 
تامین نشده و مشکل عمده آن این بوده است که تسهیلات 
معروف ۸۴۴ میلیون یورویی تا امروز نه به صورت یورو و نه 

به صورت ریالی پرداخت نشده است.

مدیر برنامه ریزی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی از ابطال کارت سوخت وسایل نقلیه فاقد بیمه 

شخص ثالث خبر داد.
شــهرام رضایــی در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم، 
درخصــوص پیامک هایی که طی روزهای اخیر برای برخی 
مردم مبنی بر ابطال کارت سوخت در صورت عدم دریافت 
بیمه شــخص ثالث ارسال شده، گفت: قانونی به اسم قانون 
بیمه اجباری شــخص ثالث وجود دارد که در ماده ۴۸ این 
قانون، هم نیــروی انتظامی و هم دیگر نهادهای مربوطه را 
موظف می کند که کارت هوشمند سوخت برای کسانی که 
بیمه شــخص ثالث ندارند، صادر نشــود. وی افزود: در این 

قانون آمده اســت که ســتاد مدیریت حمل ونقل و سوخت 
مکلف است از صدور هرگونه کارت سوخت و تخصیص اولیه 
سهمیه و یا ادامه آن برای وسایل نقلیه فاقد بیمه خودداری 
کند، همچنین در تبصره ای تأکید شــده که بیمه مرکزی و 
نیروی انتظامی جمهوری اســلامی ایران مکلف هستند که 
اطلاعات مربوطه به وسایل نقلیه مذکور را به صورت برخط 
در اختیار ستاد مدیریت حمل ونقل و سوخت قرار دهند. مدیر 
برنامه ریزی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تصریح کرد: 
به تعدادی از مردم طی روزهای اخیر پیامک زده شده مبنی 
بر اینکه بیمه شخص ثالث ندارید، از این رو اقدام به گرفتن 

بیمه شخص ثالث کنید تا کارت سوخت شما باطل نشود.

رضایی ادامه داد: در واقع ســتاد مدیریت حمل ونقل و 
ســوخت به شــرکت ملی پخش که متولی و رابط مردم در 
زمینه کارت هوشــمند سوخت است، لینک ارتباطی بیمه 
مرکزی را داده و بین سامانه هوشمند سوخت و بیمه مرکزی 
ارتباط برقرار شده تا به کسانی که بیمه اجباری شخص ثالث 
ندارند، اخطار دهیم که در صورت عدم اقدام برای گرفتن بیمه 
شخص ثالث، کارت هوشمند سوخت آنها باطل خواهد شد.

وی با بیان اینکه »این پیامک ها اخطار مرحله اول است«، 
عنــوان کرد: هنوز زمان دقیقی برای اینکه چه مدت پس از 
اخطار اول، کارت ســوخت کســانی که برای گرفتن بیمه 
شــخص ثالث اقدام نکنند می سوزد، مشخص نشده است؛ 

اما مطمئنا یک مرحله اخطار دوم نیز خواهیم داشت و بعد 
کارت هوشمند سوخت آنها ابطال خواهد شد.

مدیر برنامه ریزی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
در پاسخ به اینکه »اگر فردی بیمه شخص ثالث دارد و پیامک 
اخطار ابطال کارت ســوخت برای وی ارسال شده، چه باید 
کند؟«، بیان کرد: اگر چنین فردی وجود دارد، باید به بیمه 
خود مراجعه کرده و استعلام کند که آیا بیمه شخص ثالث 
وســیله نقلیه اش در سامانه بیمه مرکزی ثبت شده یا خیر، 
چرا که مرجع اســتعلام، بیمه مرکزی است و اگر در بیمه 
مرکزی، بیمه شخص ثالث ثبت نشده باشد، آن وسیله نقلیه 

فاقد بیمه شخص ثالث شناخته می شود.

عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار گفت: در 
شرایطی که حداقل دستمزد کارگران یک میلیون و 
۵00 هزار تومان اســت، چطور انتظار داریم کارگران 

ماهی دو میلیون تومان قسط مسکن بدهند؟
علی اصلانی در گفت وگو با ایســنا با  اشاره به امضای 
تفاهم نامه مشترک وزارت کار و راه و شهرسازی برای ساخت 
مســکن کارگران، اظهار کرد: پیشنهاد شد که تعاونی های 
مســکن کارگران مجددا احیا شــوند و ما نیز معتقدیم اگر 
قرار اســت به تامین مســکن کارگران کمک شــود باید از 
ظرفیت کانون عالی انجمن های صنفی کارگران، کانون عالی 
شوراهای اسلامی کار و مجمع عالی نمایندگان به عنوان سه 
تشکل بزرگ کارگری و پیشنهادات و نظرات مشورتی آنها 

استفاده شود.
وی با تاکید بر فراهم کردن زیرســاخت های اولیه برای 
ساخت مســکن کارگران، گفت: بزرگ ترین مسکن مهر در 
هشتگرد استان البرز است ولی متاسفانه بسیاری از خانه های 
آن خالی از ســکنه هستند چون یا امکاناتش نیست یا افراد 
توان پرداخت قسطش را ندارند. عضو کانون عالی شوراهای 
اســلامی کار درعین حال همکاری وزارت کار و وزارت راه 
و شهرســازی برای خانه دار شدن کارگران را اقدامی مثبت 
ارزیابی کرد اما برخی از شــرایط مطرح شده در تفاهم نامه 
را متناســب با شــرایط کارگران ندانســت و افزود: یکی از 
پیش شــرط هایی که گذاشته شده این اســت که کسانی 
می توانند در طرح ثبت نام کنند که بتوانند ماهی دو میلیون 

تومان قسط بدهند. در شرایطی که سال گذشته شورای عالی 
کار حداقل دســتمزد کارگران را یک میلیون و 500 هزار 
تومان تصویب کرد چطور از کارگر حداقل بگیر انتظار داریم 
در سایت ثبت نام کند و ماهی دو میلیون تومان قسط بدهد؟

اصلانی تصریح کرد: از سوی دیگر نگرانی ما این است که 
این طرح به نام کارگران ولی به کام سرمایه داران تمام شود 
و باز هم ســرمایه داران ثبت نام کنند و خانه ها را در اختیار 

بگیرند و شاهد متلاطم شدن بازار مسکن باشیم.
وی با بیان اینکه اگر می خواهیم کارگران خانه دار شوند 
باید شرایط ساخت مسکن را برای آنها تسهیل کنیم،گفت: 
انتظار داریم کارگران را با فرهنگیان و شــهرداری ها و دیگر 
گروه ها مقایسه نکنند چون شرایط زندگی کارگران متفاوت 

از دیگر اقشار است و دریافتی آنها آنقدری نیست که بتوانند 
اقساط سنگین وام را پرداخت کنند.

گفتنی اســت، پروژه احداث 200 هزار واحد مســکن 
کارگری در قالب طرح مسکن ملی در روزهای اخیر به امضای 
وزرای تعاون، کار و رفاه اجتماعی و راه و شهرسازی رسید. 
علیرغم آنکه در تفاهم نامه مذکور  اشــاره شده که بخشی از 
منابع و تسهیلات موردنیاز ساخت مسکن از طریق مشارکت 
بانک توسعه تعاون، بانک رفاه کارگران، صندوق بازنشستگی 
و بانک مرکزی و بخشی دیگر از محل آورده کارگران تامین 
خواهد شد، مقامات کارگری معتقدند کارگران توان پرداخت 
اقساط سنگین را ندارند و با توجه به دریافتی پایین قادر به 

تامین آورده اولیه نیستند.

آشنایی با بورس

شرکت توانیر:شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:
 تغییری در تعرفه برق 

پس از حذف قبوض کاغذی رخ نداده است

سخنگوی کمیسیون تلفیق:
 هزینه های جاری دولت 

در لایحه بودجه 99 کاهش نیافته است

معاون اسبق وزیر صنعت تأکید کرد

حمایت از قطعه سازان خصوصی به جای خودروسازان انحصارگر

رئیس بنیاد مستضعفان در پاسخ به سوال کیهان:

دیگر حقوق های نجومی در بنیاد مستضعفان وجود ندارد

عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار:

کارگران با حقوق 1/5 میلیونی چگونه 2 میلیون تومان قسط مسکن بدهند

برای ماله کشی بر افتضاح محصولات آمریکایی
بوئینگ مدیرعامل خود را اخراج کرد

کارت سوخت خودروهای فاقد بیمه شخص ثالث باطل می شود

در پی درج خبری در کیهان 98/10/1 درباره واردات 
گندم، شرکت بازرگانی دولتی ایران جوابیه ای طولانی 
ارسال کرده که فقط بخش اندکی از آن به خبر کیهان 
مربوط می شود ولی با این حال قسمت تقریبا کاملی از 
آن به همراه پاسخ کیهان از نظر خوانندگان می گذرد.

در بخش نخســت این جوابیه، روابط عمومی شــرکت 
بازرگانی دولتی اعلام کرده که این شرکت آماده خرید بدون 
محدودیت تمامی گندم تولیدی کشاورزان با نرخ تضمینی 
اســت. در بخش دیگر این جوابیه، آقای یزدان سیف رئیس 

شرکت مذکور درباره علت واردات گندم نوشته است:
صبح روز یکشنبه اول دی ماه تیتر صفحه اول روزنامه 
کیهان نگاهم را جلب کرد »با آغاز دوباره واردات گندم منابع 

ارزی صرف حمایت از کشاورزان خارجی می شود!«
 احساس کردم برخی افراد با تبیین ناصحیح مسائل و 
ارائــه اطلاعات ناقص تلاش می کنند جو عمومی را بر علیه 
تصمیمات اساسی کشــور تحریک نمایند که امیدوارم این 
عمل صرفا از روی خیرخواهی باشد. نگارنده این سطور که 
تقریبا 23 ســال عمر حرفه ای خویش را از کارشناسی دفتر 
امور بازرگانی سازمان برنامه و بودجه تا مسئول تدارک غله 
کشور در حوزه بازار گندم، آرد و نان مصروف نموده است با 
ساخت بازار گندم، آرد و نان عجین بوده و بر این باور است 
مقوله گندم و نان به واسطه اهمیت آن نباید به محلی برای 
مجادلات بخشی و سیاسی بدل گردد لذا بر آن شدم تا موارد 

ذیل را جهت آگاهی خوانندگان برشمرم:
1( در تمام دنیا نظام کشاورزی فعالیتی پرریسک و متاثر 
از اقلیم و آب و هوا اســت، این تاثیرات به حدی اســت که 
می تواند در شــرایطی کشورهای صادرکننده محصول را به 
واردکننده تبدیل کند. بر همین اساس نیز کشور قزاقستان 
که سال زراعی گذشته جزو صادرکنندگان گندم دنیا بود در 
سال جاری برای تامین نیاز خویش با دشواری مواجه است به 
طوری که در جلسه ای که با یکی از نهادهای دولتی روسیه 
داشتیم عنوان شد که قزاقستان در سال زراعی جاری تاکنون 
2 میلیون تن واردات گندم از روسیه را تجربه نموده است. لذا 
انتصاب تولید بخش کشاورزی صرفا به برنامه ریزی و عملکرد 
کارشناسی یک بخش فارغ از مسائل محیطی غیرواقعی است.
2( آنچه از افتخارات اصیل جمهوری اسلامی طی چند 

دهه گذشته به شمار می رود تامین مستمر و سهل نان مردم 
در سخت ترین شرایط دفاع مقدس، آن  هم با کمترین قیمت 
اســت و این امر از چنان تنیدگی با اصول سیاسی، امنیتی 
و ایدئولوژی نظام برخوردار است که نمی بایست با نگاه های 
سطحی آن را محلی برای مناقشات بخش و جناحی نمود.

3( اختلاف آمار و ارقام تولید و مصرف گندم همواره از 
مسائل اختلافی فی مابین وزارت کشاورزی به عنوان متولی 
تولیــد گندم و متولیان تامین نان اعم از ســازمان برنامه و 
بودجه و وزارت بازرگانی بوده اســت. به یاد دارم در آخرین 
بخش از این موضوع در سال 13۸6 که بارش سنگین برف 
سرمای بسیار شدید در کشور منجر به تعطیلی چندین روزه 
پایتخت و بسیاری از ادارات و شهرها گردید بخشی از زراعت 
گندم با آسیب جدی مواجه شد. همه منابع بر کاهش تولید 
گندم گواهی می دادند لیکن وزارت کشاورزی در همان مقطع 
همواره از تولید 13 میلیون تن گندم و عدم نیاز به واردات در 
صحن دولت خبر می داد و علی رغم مکاتبات مکرر وزیر محترم 
وقت بازرگانی مبنی بر نیاز به واردات، وزارت جهاد کشاورزی 
بر میزان تولید پافشاری داشت لیکن در اواخر اردیبهشت ماه 
سال ۸۷ و فرا رسیدن فصل برداشت مشخص شد حداکثر 
35٪ از برآوردهای اولیه محقق می شود و در نتیجه کشور در 
سخت ترین شرایط مجبور به واردات نزدیک به 12 میلیون 

تن گندم در سال های ۸۷ و ۸۸ شد.
۴( آنچه بر تولید گندم ســال جاری گذشت را مختصر 
بیان خواهم کرد امیدوارم سیاســت ورزی در موضوع گندم 
را تمام کنیم و موضوع را به کارشناســان بســپاریم که نان 

مردم شوخی ندارد.
ســال گذشــته یکی از پربارش ترین سال  های اقلیمی 
طی چهل ســال گذشــته بوده اســت. به طوری که میزان 
بارش های ســال زراعی از 13۹۷/۷/1 لغایت 13۹۸/6/31؛ 
31۷/6 میلی متر بوده اســت که نســبت به بلند مدت 11 
ســاله 60 درصد افزایش و نســبت به سال زراعی قبل ۹0 
درصد افزایش داشته اســت. نگاهی به پراکنش بارش  های 
رخ داده نشان می دهد از کل 31۷/6 میلی متر بارندگی سال 
زراعــی، میزان 2۸۸/۸ میلی متر از تاریخ 13۹۷/۷/1 لغایت 
13۹۸/1/31 اتفاق افتاده است که این رقم ۸۴/۴1 درصد از 
کل بارندگی های سال زراعی بوده است. همین امر موجب شد 

با فضل پروردگار تولید مناطق گرمسیر کشور که طول دوره 
رشد گیاه از زمستان تا ابتدای بهار رخ می هد بی نظیر جلوه 
کند. به نحوی که در بوشهر ۹ برابر سال قبل در خوزستان 
نزدیک دو برابر سال قبل، در مناطق گرمسیر ایلام 2/5 برابر 
سال قبل تولید گردید لیکن متاسفانه بخشی از گندم های 
تولید شده به واسطه سیل اسفند و فروردین ماه سال جاری 
خســارت دید. حسب گزارش مدیر کل بحران وزارت جهاد 
کشاورزی مجموع خسارات بخش کشاورزی ناشی از سیل 
گذشته حدود یکصد و چهل هزار میلیارد ریال که 52٪ آن 
متعلق به بخش زراعت اســت که ســهم خسارت وارده به 
محصولات زراعی عمدتا به خســارت وارده بر گندم، جو و 
کلزا متمرکز بوده است. علیرغم خسارت وارده افزایش تولید 
مناطق گرمسیر به حدی بود که همواره رقم خرید تضمینی 
گندم تا پیش از پایان برداشت مناطق گرمسیر و آغاز فصل 
خرید مناطق سردسیر میزان خرید گندم بیش از سال قبل 
بوده. متاســفانه از ابتدای اردیبهشت ماه سال جاری میزان 
بارندگی ها به شــدت کاهش و میانگین دما افزایش داشت 
آمارها نشــان می دهد در اردیبهشت و خرداد که دو فصل 
اساســی نیاز آبی گندم در نیمه شمالی و مناطق سردسیر 
کشور است میزان بارش ها به ترتیب 61 و 2۷ درصد کمتر از 
سال قبل و 2۸/۹ درصد و 22 درصد کمتر از بلندمدت بوده 
است که این تمرکز کاهش بارندگی ها در مناطق سردسیر 
نمود بیشــتری داشته است برای مثال بارش در استان های 
آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی، کردســتان، همدان، 
مرکزی طی ماه های اردیبهشت و خرداد به ترتیب 6۴ و 6۴ 
درصــد،61  و 51 درصد، ۷0 و ۸۸ درصد، ۸۸ و ۸3 درصد 
و ۸5 و ۸۸ درصد نسبت به مقطع مشابه سال قبل کاهش 
داشته است. لذا تولید گندم مناطق سردسیر کاهش یافت 
به نحوی که خرید تضمینی که تا اواخر خردادماه نسبت به 

سال گذشته افزایش یافته بود رو به کاهش نهاد.
به نحوی که در پایان فصل خرید تضمینی گندم میزان 
خرید دولت ۷/۷ میلیون تن بود که با احتساب برآورد حدود 
یک میلیــون تن خرید بخش خصوصی جمعا عرضه گندم 
از محل تولید داخل به ۸/۷ هزار تن رســیده بود که نسبت 
به عملکرد خرید تضمینی ســال قبل )۹/5 میلیون تن( ٪۹ 

کاهش عرضه را شاهد بودیم.

در پایان ضمن تاکید بر این مطلب که کشــور به لحاظ 
تامین گندم مورد نیــاز مصرفی خویش به حد خوداتکایی 
رسیده است واردات مطرح شده به جهت ارتقاء سطح ذخایر 
راهبردی کشور بوده و با همین دوراندیشی هاست که در برابر 
توطئه دشمنان طی چند دهه گذشته همواره در تامین نیاز 

این مرز و بوم نظام موفق بوده است.
کیهان: شرکت بازرگانی دولتی ایران در جوابیه طولانی 
خود تلاش کرده تا اختصاص ارز به واردات گندم آن هم در 
شرایطی که کشور با کمبود منابع ارزی مواجه است را ضروری 
معرفی کند در این خصوص از یک سو اعلام می کند که چون 
امسال بارندگی ها کاهش یافته پس تولید داخلی گندم کم 
شده است ولی از سوی دیگر در موضعی متفاوت مدعی شده 
که حاضر است تمام گندم کشاورزان داخلی را با همان نرخ 

خرید تضمینی یعنی کیلویی 1700 تومان بخرد.
سوالی که با مطالعه این جوابیه پیش می آید اینکه اگر 
واقعا به دلیل کاهش بارندگی ها تولید داخلی کاهش یافته 
است پس چرا شرکت مذکور برای خرید گندم های داخلی 
اعلام آمادگی کرده است؟ به عبارت دیگر اگر واقعا تمامی 
گندم های تولیدی کشــاورزان داخلی را شرکت بازرگانی 
خریده که آقای سیف چنین ادعایی کرده است پس دیگر 

نباید گندمی در انبارهای کشاورزان مانده باشد.
ولی به نظر بسیاری از کارشناسان واقعیت این است که 
دلیل کاهش فروش گندم کشاورزان داخلی به دولت ناشی 
از سوءتدبیر دولت در عدم تغییر نرخ خرید تضمینی است 
یعنی دولت حاضر شده ارز گرانبها را به کشاورزان خارجی 
برای خرید گندم بدهد ولی نرخ خرید تضمینی را از کیلویی 
1700 تومان تغییر ندهد. همین بی توجهی سبب شد تا دیروز 
هم عطا ءالله هاشمی رئیس بنیاد ملی گندمکاران صراحتا در 
واکنش به موضع شــرکت بازرگانی دولتی مبنی بر آمادگی 
برای خرید مابقی گندم های کشاورزان بگوید: اگر قرار بود 
کشاورزان گندم خود را کیلویی 1700 تومان به دولت بفروشند 
که همــان ۵ ماه قبل این کار را می کردند بنابراین تا زمانی 
که قیمت تغییر نکند کشاورزان تمایلی به فروش گندم های 
خود به دولت ندارند. گفتنی است وی پیش از این تاکید کرده 
بود کشاورزان آمادگی تامین کل نیاز گندم کشور را دارند 

و نیازی به واردات نیست البته به شرط تغییر قیمت خرید.

جوابیۀ شرکت بازرگانی دولتی و پاسخ کیهان

https://www.rt.com/business/476679-boeing-fires-ceo-dennis-muilenburg/
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